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Értékteremtő munkát végeznek a 
békéscsabai közfoglalkoztatottak

„A szakképző intézményekből is egyre többen tanulnak tovább”

Békéscsabán a közfoglal-
koztatottak rendkívül hasz-
nos munkát végeznek, az ő 
kezük nyomán válnak ren-
dezettebbekké a közterüle-
teink – fogalmazott Ádám 
Pál, a városüzemeltetési, fej-
lesztési és környezetvédel-
mi bizottság elnöke, akit a 
közfoglalkoztatási kiállítás 
kapcsán kérdeztünk arról, 
mi a helyzet a városban ezen 
a téren.  

– Az elmúlt években hogyan 
alakult a közfoglalkoztatottak 
száma Békéscsabán?

– Amíg az előző évtized 
elején ezer fő körül volt a 
közfoglalkoztatottak száma, 
addig a múlt évben már csak 
49 fő vett részt az önkor-
mányzat foglalkoztatási prog-
ramjaiban. A munkaerő-pia-
ci helyzet átstrukturálódása 
miatt az elmúlt évtizedre jel-
lemző nagy létszámú köz-
foglalkoztatással a közeljö-
vőben valószínűleg nem ter-
vezhetünk. Ma jellemzően 
az alacsonyabb végzettsé-
gű, kevesebb munkatapasz-
talattal rendelkező szemé-
lyek nem találnak munkát, ők 

maradnak az önkormányzat 
közfoglalkoztatásában – ezt 
a programok tervezésénél fi-
gyelembe kell venni.

Békéscsabán egyébként 
nemcsak az önkormányzat, 
hanem további, közel 60 köz-
feladatot ellátó szervezet fo-
gad közfoglalkoztatottakat. 
Városi szinten például 2019-
ből 316 ember közfoglalkoz-
tatásáról van elérhető adat, 
ebből az önkormányzat által 
szervezett közfoglalkoztatás-
ban 86 fő vett részt.  

– Ebben az évben hány 
közfoglalkoztatott dolgozik 
Békés csabán?

– A 2023-as évhez hason-
lóan, jelenleg is 49 fő dolgo-
zik az önkormányzat közfog-
lalkoztatási programjában; 10 
fő az országos közfoglalkoz-
tatási mintaprogramban és a 
hosszabb időtartamú közfog-
lalkoztatásban, további 39 fő 
esetében pedig a munkakere-
ső foglalkoztatását segíti elő a 
város.

„Mindet megteszünk a zöldterületeinkért”

Z Ö L D  Ö N K O R M Á N Y Z AT

A rendkívül meleg és csa-
padékszegény nyár után 
szeptember első hete sem 
hozott enyhülést. Bágyad-
tak a fák, bokrok, virágok, 
és idejekorán elkezdtek hul-
lani a levelek. A kerttulajdo-
nosok tudják, mennyi min-
dent kell megtenniük azért, 
hogy a hőség ellenére a nö-
vényzet ne száradjon ki. Bé-
késcsaba önkormányzata is 
azon van, hogy a zöldfelüle-
teit megóvja. Hogy egy ilyen 
száraz, aszályos időszakban 

mit tudnak tenni, arról Szar-
vas Péter polgármestert kér-
deztük.  

– Rendkívüli aszálynak voltunk 
tanúi a nyáron és ez a tenden-
cia folytatódott szeptember 
elején is. Milyen pluszfeladato-
kat ró ez a városra? 

– A 2022-es év volt ta-
lán az első, amely fokozottan 
ráirányította a figyelmet ar-
ra, hogy a klímaváltozás már 
nem a jövő, hanem a min-
dennapjaink része. Az egyre 

aszályosabb, szárazabb nya-
rakon az öntözésre kiemelt fi-
gyelmet kell fordítanunk. A 
Békéscsabai Városgazdálko-
dási Kft. két éve és idén nyá-
ron is rendkívüli munkaszer-
vezéssel és kapacitással biz-
tosította, illetve biztosítja a 
város számos pontján, hogy 
a zöldnövényeink, virágaink 
ne száradjanak el. A tavalyi 
év esősebb volt, akkor csak 
mérsékeltebb locsolásra volt 
szükség, de idén már június 
elején el kellett kezdeni az in-
tenzív öntözést. Bíztunk ab-
ban, hogy augusztus máso-
dik felében ezt már be lehet 
fejezni, de szeptember ele-
jén is bőven harminc fok felet-
ti hőmérsékleteket mértünk, 
eső pedig nem esett, így mu-
száj volt folytatni a locsolást. 

– A városgazdálkodásnál 
dolgozó szakembereik milyen 
gyakran locsolnak, és honnan 
veszik ehhez a vizet?

Szarvas Péter: A szárazság miatt egyre nagyobb gondot kell fordítanunk a locsolásra 

Csabán kilenc helyen működik autómata öntözőrendeszer

Szeptember 2-án elkezdő-
dött a 2024–2025-ös tan-
év az oktatási intézmé-
nyekben. A szakiskolákba 
jelentkezők létszáma az 
utóbbi években jelentősen 
nőtt. Hogy mit is jelenthet 
ez a trendforduló, többek 
között erről beszélgettünk 
Herczeg Tamás országgyű-
lési képviselővel. 

– A BSZC Nemes Tihamér 
Technikum és Kollégium év-
nyitóján kiemelte, hogy nép-
szerű a fiatalok körében a 
szakképzés. Ön szerint mi-
nek köszönhető ez? 

– Valóban vonzóbbak 
a szakképző intézmények, 
mint korábban, emellett 

természetesen egy pillanatig 
sem gondolom, hogy a gim-
náziumi képzésnek háttér-
be kellene szorulnia. Kedve-
ző tendencia, hogy a koráb-
bi évekhez képest meghá-
romszorozódott azoknak a 
hallgatóknak a száma, akik a 
szakképzésből mennek a fel-
sőoktatásba. Gimnáziumi és 
technikumi keretek között is 
olyan tudás birtokába jutnak 
a fiatalok, hogy jó eséllyel ta-
nulhatnak tovább. Ma már 
a felsőoktatás kapui széle-
sebbre nyíltak. Visszatérve a 
középiskolás korosztályhoz: 
Békéscsabán és környékén 
nagyjából ugyanannyi gyer-
mek, illetve fiatal jár iskolába, 
mint korábban. Az általános 

iskola 8. osztályának elvég-
zése után ma kicsit többen 
tudnak a középiskolák vala-
melyik alrendszerébe beke-
rülni. Vannak kiemelkedően 
keresett területek is, a turiz-
mus, gazdálkodás, vendég-
látás, vízügy, környezetvé-
delem, informatika, logisztika 
jár az élen ebből a szempont-
ból. Az iskolarendszer szep-
tember elején készen állt ar-
ra, hogy a tanulókat fogadja. 
Van most néhány olyan ügy, 
amely lázban tartja a szü-
lők, pedagógusok, gyerme-
kek egy részét. Azt remé-
lem, hogy hamarosan nyug-
vópontra jut több olyan kér-
dés, ami jelenleg vitára ad-
hat okot, és a diákjaink, a 

gyermekeink megfelelő kö-
rülmények között járhatnak 
iskolába.  

– A duális képzés renge-
teget számít, hiszen ezeknek 
köszönhetően vannak, akik 
már a szakképzés elvég-
zése közben ajánlatot kap-
nak, és rögtön utána munká-
hoz jutnak, ráadásul ösztön-
díjat is kaphatnak. Erről mit 
tudhatunk?

– A szakképző iskolai és a 
technikumi képzés során is 
ösztöndíjban részesülnek a fi-
atalok. A szakképző iskolában 
az egyéves alapozó képzés 
után, a technikumban két év 
után tesznek a diákok ágaza-
ti alapvizsgát. Már a kilence-
dik évfolyamtól ösztöndíjban 

részesülnek a tanulók, ez ha-
vi 16, illetve 8 ezer forint, ami 
a nagyon jó tanulmányi ered-
ményt elérők esetében 59 
ezer forintig is emelkedhet. 
Amikor pedig a duális képzés 

rendszerébe kerülnek, lénye-
gében munkabért kapnak a 
foglalkoztatótól. Ez anyagilag 
nagy segítség. 



2 Csabai MérlegKözélet

Látogasson el hírportálunkra!

Látogasson el hírportálunkra!

Csa bai Mér leg – in gye nes vá ro si lap, Bé kés csa ba.
Meg je le nik két he ten te 28 000 pél dány ban.
Fe le lős ki adó: Bé kés csa bai Médiacentrum Kft. 
Ügyvezető-főszerkesztő: Hegyi Boglárka. 
Szerkesztőség: 5600 Bé kés csaba, Sza bad ság tér 20–22. E-mail: info@bmc.
media.hu, ertekesites@bmc.media.hu Te lefon: 20/226-2920, 66/740-700.
A lapterjesztésért felel: Bartyik István, telefon: 70/317-8206.

Békés Vármegyei Kereskedelmi és Iparkamara „ T B ” - S A R O K

BÉKÉS VÁRMEGYE ÖNKORMÁNYZATA

Hatékony és sérülésmentes generációváltás Tudnivalók a fogyatékossági támogatásról

A kivitelező elvégezte a szer-
ződés szerinti feladatait, 
ugyanakkor a közlekedési 
hatóság forgalomba-helye-
zési eljárásának lezárásáig a 
Deák és József Attila utcákat 
összekötő hidat még nem 
nyitják meg a gyalogosok és 
kerékpárosok előtt – közölte 
a Békéscsabai Városfejlesz-
tési Nonprofit Kft.

Ahogy arról korábban beszá-
moltunk, a Munkácsy Negyed 
projekt részeként, lassan egy 
éve zajlik a Deák és József 
Attila utcákat összekötő híd 
teljes felújítása. Az átkelő au-
gusztus végére elkészült, és – 
a Békéscsabai Városfejleszté-
si Nonprofit Kft. tájékoztatása 
szerint – a műszaki átadás-át-
vételi eljárás a napokban feje-

ződött be. Ezt követően folytat-
ja le a közlekedési hatóság a 
forgalomba-helyezési engedé-
lyezési eljárást. Amennyiben 
ez is sikeres lesz, megnyitják a 
hidat a közlekedők előtt, vala-
mint szeptemberben a helyére 
kerül az Ásító inas szobor is a 
Derkovits sori hídfőnél.

Az átadás után a Derkovits 
soron gépjárművel érkezők 
számára a hídnál kijelölt gya-
logos és kerékpáros átkelő-
nél „állj, elsőbbségadás köte-
lező”, azaz stoptáblát helyez-
nek majd ki.

A tervek szerint a szeptem-
ber 27-e és 29-e között ren-
dezendő Munkácsy Feszti-
vál első napján, 27-én pénte-
ken 18 órákor adják majd át 
a hidat a közlekedőknek, és 
18.30 órakor avatják fel a híd 
mellett az Ásító inas szobrát. 

Elkészült, de még nem járható a Deák utcai híd

Megvan az átadás időpontja

Békés Vármegye Önkor-
mányzata ünnepi megye-
gyűlést tartott sszeptember 
4-én a Jókai színház Viga-
dó termében. Az ünnepség 
előtt a megyeháza udva-
rán megkoszorúzták az ön-
kormányzat emléktábláját, 
amelyet a vármegye újrate-
lepítésének 300. évforduló-
ján, 2015-ben helyeztek el 
az intézmény falán.

A megyeházán Zalai Mihály, 
Békés Vármegye Önkormány-
zatának elnöke és Nagy János, 
Miniszterelnöki Irodát vezető 
államtitkár közösen helyezte 
el a koszorút, majd egy rövid 
megemlékezést követően min-
denki átsétált a Vigadóba. A 
teátrum legelegánsabb helyi-
ségében Kalmár Zoltán harso-
natanárnak és tanítványainak 
fanfármuzsikájára a Békés Me-
gyei Károlyi-huszár és Honvéd 

Hagyományőrző és Kulturális 
Egyesület tagjai a nemzeti, il-
letve a megyei zászlót vitték be.

Seregi Zoltán színházigaz-
gató köszöntője után Zalai Mi-
hály megnyitotta az ünnepi tes-
tületi ülést. Megemlítette, hogy 
2015-ben öthetes ünnepi soro-
zattal emlékeztek meg a vár-
megye újratelepítésének 300. 
évfordulójáról. Beszélt arról is, 
hogy az olyan találkozások, 
mint a Vármegyenap, vagy az 
ünnepi ülés, mindannyiunk lel-
két továbbépítve adnak erőt a 
következő időszakokra. 

Nagy János államtitkár el-
mondta, hogy az elmúlt évek 
fejlesztései Békés várme-
gye számára kedvezően ala-
kultak. Kiemelte, hogy tovább 
épült az M44-es gyorsforgalmi 
út, amely idővel bekapcsolódik 
az ország vérkeringésébe, to-
vábbá Gyulán gyárat létesített 
az Airbus, valamint megújult 

a szabadkígyósi Wenckheim 
kastély és a csabai piac.

– Békés vármegye ma már 
korántsem az az ágról szakadt 
vidék, amely miatt Viharsarok-
nak nevezték. Mindezt ellen-
pontozzák a vármegye orszá-
gos hírű fesztiváljai, különle-
ges történelmi értékei, és érté-
kes polgárai – fogalmazott.    

Az ünnepi program a Békés 
Vármegyéért elismerések át-
adásával folytatódott. Díjat ve-
hetett át Skaliczki László kézi-
labda mesteredző, Nagy Lász-
ló esperes, egyházkerületi fő-
jegyző, a Mezőkovácsházi Vá-
rosi Könyvtár és Kalocsa Róza 
Művelődési Központ könyvtár 
szakmai egységének kollektí-
vája Albertus László könyvtár-
igazgató képviseletében. Vé-
gül a Polgárokért elismerést 
Kürti Sándor, Tarhos polgár-
mestere kapta meg. 

Such Tamás

Ünnepi vármegyegyűlés elismerésekkel

Időben kell átadni egy céget 
és nem az utolsó pillanatban 
kapkodni – vallja Laczkó Pé-
ter, a Lawrence&Benet Zrt. 
alapító tulajdonosa. A veze-
tő szervezetfejlesztési szak-
értő térítésmentes előadást 
tartott a Békés Vármegyei 
Kereskedelmi és Iparkama-
ra szervezésében. Békésen, 
az ipartestületnél rengeteg 
vállalkozó gyűlt össze, hogy 
megtudja, mi a hatékony és 
sérülésmentes generáció-
váltás módja. 

– Nyugat-Európában az ötve-
nes cégvezetők erősen elgon-
dolkodnak azon, hogy kinek 
adják át a vállalkozásukat. 
Ehhez stratégiát kell megfo-
galmazni – mondta Laczkó 
Péter.  – A „trónörökösöket” 
kisgyerek koruk óta készítik a 
feladatra, megszerettetik velük 
a vállalkozást, mert egyébként 
nem fogják szívvel-lélekkel csi-
nálni és valószínűleg megbuk-
nak. Nyugat-Európában már a 
négy-ötéves gyerekek ott ülnek 
a nagyszülők mellett, például 
együtt targoncáznak. Ez rész-

ben közös időtöltés, részben 
tanulás. Később pedig jönnek a 
komolyabb feladatok is.

Magyarországon azok, akik 
a rendszerváltás idején vállal-
kozni kezdtek, most mennek 
nyugdíjba. Náluk még nem lát-
szik ekkora tudatosság. 

– Ezek erős akaratú em-
berek, igazi harcosok, azt hi-
szik, de az is lehet, hogy való-
ban titániumból vannak. Viszont 
nem lesznek fiatalabbak. Töb-
ben már ,,elvesztették” a gyere-
keiket, a fiatalok vagy nem akar-
nak a vállalkozásért gürcölni 
vagy nem tudnak – fogalmazott.

 Az előadó olyat is látott 
már, hogy a következő gene-
ráció szerette volna átvenni a 

szerepet, de a szülők nem ad-
ták át időben a stafétát, a cég-
nél is gyerekként kezelték gyer-
mekeiket, akik így feladták, ki-
léptek és a vállalkozás felé sem 
néznek. Felmerül a kérdés, mi 
a teendő akkor, ha nincs ráter-
mett családtag? Ilyenkor egy 
nagy szervezettségi szintre 
kell eljuttatni a céget és szakér-
tő menedzsmentre kell bízni a 
vállalkozást, így a családtagok 
megélnek belőle – derült ki az 
előadásból.

A térítésmentes program a 
Szövetségben a vállalkozók-
kal VF/44/5/2023_BMKIK pro-
jekten belül valósult meg a Bé-
kés Vármegyei Kereskedelmi 
és Iparkamara szervezésében.

Fo
tó

: P
in

té
r V

in
ce

/B
M

K
IK

Fogyatékossági támogatás-
ra a 18. életévét betöltött, sú-
lyosan fogyatékos, az ellátás 
igénylésének időpontjában 
Magyarországon élő ma-
gyar állampolgár, huzamos 
tartózkodási jogosultsággal 
rendelkező személy, továb-
bá a magyar hatóság által 
menekültként, illetve honta-
lanként elismert személy le-
het jogosult.

Súlyosan fogyatékos sze-
mélynek a látási, hallási, 
értelmi, mozgásában fogya-
tékos, beszédfogyatékos, az 
autista, és a kromoszóma 
rendellenességgel született 
személy minősíthető, ha álla-
pota tartós vagy végleges, és 
a fogyatékos személy önálló 
életvitelre nem képes, vagy 
mások állandó segítségére 
szorul. A súlyosan fogyaté-
kos állapot megállapítását a 
rehabilitációs szakértői szerv 
végzi.

Nem jogosult fogyatékos-
sági támogatásra az a sú-
lyosan fogyatékos személy, 
aki vakok személyi járadéká-
ban, vagy magasabb össze-
gű családi pótlékban része-
sül, illetve, aki után maga-
sabb összegű családi pótlé-
kot folyósítanak. Ha az érin-
tett az ellátásokról lemond, 
a fogyatékossági támogatás 

megállapítható részére. Fon-
tos tudni azt is, hogy meg-
szűnik a támogatásra való jo-
gosultság, ha a súlyosan fo-
gyatékos állapot már nem áll 
fenn, vagy a fogyatékos sze-
mély az elrendelt felülvizsgá-
laton nem jelenik meg és tá-
volmaradását nem igazolja.

A támogatás havi össze-
ge jelenleg a fogyatékos-
ságtól függően 35 214 forint, 
vagy 43 342 forint, amelyet 
évenként a nyugdíjemelés-
re vonatkozó szabályok alap-
ján, azzal egyező mértékben 
emelnek.

A fogyatékossági támoga-
tást a „Kérelem fogyatékos-
sági támogatás megállapítá-
sára” elnevezésű nyomtat-
ványon lehet kérelmezni az 

igénylő lakóhelye, tartózkodá-
si helye szerint illetékes kor-
mányhivatalnál, Békéscsa-
bán a Munkácsy u. 4. sz. alat-
ti családtámogatási ügyfél-
szolgálaton, valamint a kor-
mányablakokban. A kérelem 
elektronikus úton, ügyfélka-
pun keresztül is benyújtha-
tó: https://magyarorszag.hu/
szuf_ugyleiras?id=2a346a68-
a a e 6 - 4 a 5 3 - 8 5 7 a -
4f2822af4666&_n=kerelem_
fogyatekossagi_tamogatas_
megallapitasara_(cst_fot_01)

Dávid Ferenc     
főosztályvezető

Békés Vármegyei 
Kormányhivatal

Családtámogatási és 
Társadalombiztosítási 

Főosztály
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https://magyarorszag.hu/szuf_ugyleiras?id=2a346a68-aae6-4a53-857a-4f2822af4666&_n=kerelem_fogyatekossagi_tamogatas_megallapitasara_(cst_fot_01)
https://magyarorszag.hu/szuf_ugyleiras?id=2a346a68-aae6-4a53-857a-4f2822af4666&_n=kerelem_fogyatekossagi_tamogatas_megallapitasara_(cst_fot_01)
https://magyarorszag.hu/szuf_ugyleiras?id=2a346a68-aae6-4a53-857a-4f2822af4666&_n=kerelem_fogyatekossagi_tamogatas_megallapitasara_(cst_fot_01)
https://magyarorszag.hu/szuf_ugyleiras?id=2a346a68-aae6-4a53-857a-4f2822af4666&_n=kerelem_fogyatekossagi_tamogatas_megallapitasara_(cst_fot_01)
https://magyarorszag.hu/szuf_ugyleiras?id=2a346a68-aae6-4a53-857a-4f2822af4666&_n=kerelem_fogyatekossagi_tamogatas_megallapitasara_(cst_fot_01)
https://magyarorszag.hu/szuf_ugyleiras?id=2a346a68-aae6-4a53-857a-4f2822af4666&_n=kerelem_fogyatekossagi_tamogatas_megallapitasara_(cst_fot_01)
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Bár az időjárás szeptember 
első hetében még a legme-
legebb nyarat idézte, már 
javában ballagunk az ősz-
be. Szeptember 2-án a csa-
bai iskolákban is megtartot-
ták a tanévnyitókat, ahol az 
elsősök ezúttal egy kulacsot 
kaptak ajándékba Békéscsa-
ba önkormányzatától. Szep- 
tember 3-án pedig elkezdő-
dött a tanítás.

Szarvas Péter a Jankay iskola 
tanévnyitóján úgy fogalmazott, 
mindig nosztalgikus érzés fog-
ja el, amikor volt iskoláiba tér 
vissza. Mint mondta, az ember 
szívében-lelkében benne ma-
radnak azok az évek, amelyek 
elindították a felnőtté válás út-
ján. Így volt ez korábban és így 
van ma is. Hozzáfűzte: bízik 
abban, hogy minden diák sike-
resen veszi a megméretteté-
seket az idei tanévben is.  

A BSZC Nemes Tihamér 
Technikum és Kollégium jubi-
lál: idén a 35. tanévet kezdte 

meg az iskola. Herczeg Ta-
más országgyűlési képvise-
lő a tanévnyitón hangsúlyoz-
ta: ma Magyarországon a 
munkanélküliség és a mun-
kaerőhiány egyszerre van je-
len a gazdaságban, amelyre 
többek között a Békéscsabai 
Szakképzési Centrum intéz-
ményei is megoldást nyújthat-
nak. Kiemelte, hogy a BSZC 

országos összehasonlításban 
a legjobbak között van, az itt 
végző diákok döntő többsé-
ge pedig el tud helyezkedni a 
munkaerő-piacon.

Az evangélikus nagytemp-
lomban megtartott istentiszte-
lettel kezdődött a 2024/2025-
ös tanév a Szeberényi Gusz-
táv Adolf evangélikus iskolá-
ban. Az intézmény idén 125 

éves, a hagyományokat tart-
va, a templomépítők szándé-
kát gondozva kezdték meg ezt 
az évet is.

Idén szeptemberben Bé-
késcsabán 536 elsős, 4300 ál-
talános iskolás, 1500 gimna-
zista és 5300 szakközépisko-
lás kezdte meg az új tanévet, 
ült be először, vagy ismét az 
iskolapadba. 

Több mint tizenegyezren kezdték meg az új tanévet Csabán

A BSZC Nemes Tihamér Technikum és Kollégiumnak a mostani a 35. tanéve 

Szarvas Péter egykori iskolájának tanévnyitóján 

A Jankayban egyenpólóban indult a tanév

A Lencsésiben is megkapták a kulacsokat az elsősök Évnyitó istentisztelet az evangélikus nagytemplomban A Kazinczy iskolások az első tanítási napon

Városi szinten, tudomá-
sunk szerint 128-an dolgoz-
nak ilyen formában. 

– Jellemzően milyen tevé-
kenységet látnak el?

– Idén a közfoglalkoztatás-
ban dolgozók eddig 1376 sze-
gélykövet és 1702 gyeprácsot 
gyártottak. A betonelemeket 
helyi beruházásokhoz hasz-
nálják fel, illetve helyi közin-
tézmények infrastruktúrája újul 
meg, részben ennek köszön-
hetően. Idén tavasszal 4740 
egynyári virágpalántát ültet-
tek, ezeket 26 békéscsabai, 
közfeladatot ellátó intézmény-
nek osztottuk ki. A feladata-
ik közé tartozik a közterüle-
tek hulladékmentesítése, de 
tevékenységük meghatározó 
eleme a kaszálás, a parlagfű-
mentesítés, az űrszelvények 
tisztítása és az ágaprítás is, ki-
emelt figyelemmel az allergén 
és invazív fajok elleni küzde-
lemre. Múlt évben a részvéte-
lükkel 214 059 négyzetméte-
ren történt kaszálás és parlag-
fű-mentesítés, valamint 8103 
négyzetméteren cserjeirtás. 

Kevesen tudják, de ők 
gondoskodnak a szociális 
célú téli tüzelőanyag porció-
zásáról és kiszállításáról is. 
2023-ban 1520 mázsa tüze-
lőanyagot készítettek elő és 
szállítottak ki rászoruló csa-
ládok részére.

– A közfoglalkoztatottak 
csökkenő száma okoz-e fenn-
akadást a feladatellátásban? 

– Bár a közfoglalkoztatott 
munkavállalók száma csök-
kent, a városban ez nem 
okoz fennakadást. Sőt, örü-
lünk annak, hogy több, ko-
rábban a közfoglalkoztatás-
ban dolgozó személynek si-
került visszakerülnie a mun-
ka világába.

– Mit jelent a város, és mit 
jelent az érintettek számá-
ra az ilyen formában végzett 
munka?  

– A közfoglalkoztatottak 
jelenléte a városban számos 
előnnyel jár, hiszen az általuk 
végzett munka, mint például 
a közterületek tisztántartása, 
a járdalapok és szegélykövek 
gyártása, a virágok termesz-
tése, vagy a zöldfelületek 
gondozása révén hasznos 
és értékes tevékenységet 

végeznek – nekik is köszön-
hető, hogy rendezettebbek a 
közterületeink. Ezen kívül a 
program esélyt ad számukra 
arra is, hogy visszataláljanak 
a munka világába, ami nö-
veli az önbecsülésüket és a 
társadalmi megbecsülésüket. 
A közfoglalkoztatás így nem-
csak gazdasági szempontból 
hasznos, hanem társadalmi 
értéket is teremt, hisz segíti 
a társadalom peremére szo-
rult emberek integrációját. 
Mindemellett hozzájárul a vá-
ros élhetőségéhez és fenn-
tarthatóságához, ami hosz-
szú távon minden lakó szá-
mára előnyös. A szeptember 
4-ei közfoglalkoztatási vásá-
ron például jó érzés volt lát-
ni a csabaiak által készült jár-
dalapokat, szegélyköveket, 
és az általuk nevelt kétnyári 
növényeket.

M. E.

Értékteremtő munkát végeznek a 
békéscsabai közfoglalkoztatottak

– Komoly felelősség terhe-
li az önkormányzatot és a vá-
rosgazdálkodás munkatársait 
abban a tekintetben, hogy min-
dent tegyünk meg a zöldterüle-
teink, virágágyásaink megőr-
zéséért. Jelenleg – szeptem-
ber első hetében is – öt brigád, 
tizenhárom dolgozóval, öt jár-
művel, minden nap locsol a vá-
ros közterületein. A járművek 
fel vannak szerelve a locso-
láshoz szükséges eszközök-
kel. Fontos hangsúlyozni, hogy 
nem a drága ivóvizet használ-
ják a kollégák, hanem enge-
dély alapján az Élővíz-csator-
nából vételezik az öntözéshez 
szükséges vizet. 

–  Hol, és mekkora területet 
öntöznek Békéscsabán?

– Több mint tizenötezer 
négyzetméternyi területet lo-
csolnak a városgazdálkodás 
munkatársai, plusz még ezer-
háromszáz négyzetméternyi 
egynyári virágágyást. Ezen kí-
vül kilenc helyen működik ki-
épített öntözőberendezés – 
ezzel minden évben bővítet-
tük az öntözött területek nagy-
ságát. Biztos, hogy a jövőben 
erre még nagyobb figyelmet 
kell irányítanunk. Nemcsak a 
belvárosban vannak öntözött 
területek, hanem Jaminában, 
Gerlán és a Lencsési lakóte-
lepen. A CsabaParkban is ko-
moly zöldterületeket öntöznek, 

hisz szeretnénk, ha tovább-
ra is zöld maradna a közked-
velt park, ahol százhetven fa-
csemetét és mintegy kétezer 
négyzetméteren elterülő cser-
jét locsolnak rendszeresen a 
szakemberek. Látjuk, hogy 
szinte mindenhol szükség len-
ne öntözésre, de egyelőre ez-
zel nem bír el az önkormány-
zat; a legfrekventáltabb, leglá-
togatottabb helyeken végez-
zük el a zöldfelületek gondozá-
sát az aszályos időkben. 

– Nemcsak a zöldterülete-
ket és a virágágyásokat érinti 
az aszály, hanem a fákat is. Mit 
tudnak tenni azért, hogy ennek 
ellenére Békéscsaba továbbra 
is zöld város maradjon? 

– Valóban, a rendkívül erős 
napsütés a faállományunkban 
is okozott károkat. A magasra 
nőtt, több évtizedes fáink lomb-
koronájának felső részén a le-
velek kiégtek, elszáradtak. Na-
gyon nehéz erre jó megoldást 

találni, hiszen a felső lomb-
koronaszintet elérni, bevéde-
ni a város összes magas fájá-
nál szinte lehetetlen – a szak-
emberek természetesen vizs-
gálják, hogy mégis mit lehetne 
tenni. Látható, hogy a gyönyö-
rű gesztenyefákat, tölgyfákat, 
diófákat mennyire megviselte 
ez a nyár, és sajnos várható, 
hogy ez a jövőben is így lesz. 
Az aszály és a szárazság miatt 
idén a lombhullás is a megszo-
kottnál jóval hamarabb indult 
el, már most dolgoznak a vá-
rosgazdálkodás munkatársai 
a lehullott levelek összegyűj-
tésén és elhordásán. Ez porral 
jár a szárazság miatt, a csaba-
iak megértését kérem, hiszen 
mindnyájunk érdeke, hogy a 
földes, füves területekről is 
minél hatékonyabban össze-
gyűjtsék a száraz leveleket, és 
a szárazság ellenére rendben 
tartsuk a közterületeinket. 

Mikóczy Erika

„Mindet megteszünk a zöldterületeinkért”

Z Ö L D  Ö N K O R M Á N Y Z AT

A fejlesztéseknél felhasználható elemeket is készítettek
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TEGYEN WEBSÉTÁT BÉKÉSCSABAI ÁRUHÁZUNKBAN!

www.ujhazbodrogi.hu/bekescsaba.html

APRÓHIRDETÉ SEK
• Matematikából korrepetálás középiskolásoknak, 

általános iskolásoknak. Telefon: 70/392-0459.
• Síremléktisztítás környezetbarát módon.  

Telefon: 20/774-7455 és 30/384-1726.
• Békéscsabán, a Tessedik utcában 235 négyzetméteres, 

több generációnak is alkalmas családi ház, 768 
négyzetméteres telken eladó. A ház az utcafronton üzlet 
kialakítására is alkalmas, parkolóval. Telefon: 30/935-7274.

• Albérlet kiadó Békéscsabán, a vasútállomás és az Aldi 
közelében. 2 szobás, 2. emeleti, teljesen felújított.  
Csak hosszútávra! Telefon: 30/935-7274

• Arcfestést, grafikai ajándéktárgyak készítését vállalom. 
Telefon: 06-70/397-2051.

• Eladó Békéscsaba belvárosában egy 63m2 üzlethelyiség. 
Telefon: 30/935-7274.

• Birs Békéscsabán, szedd magad akció, 500 forint.  
Telefon: 30/333-6332.

D www.behir.hu  |  F facebook.com/behir.hu
I instagram.com/behir.hu  |  Y youtube.com/behirhu

SZÉPKORÚAK

Debreczeni Dezsőné (90)

90

Békéscsaba Megyei Jogú 
Város Önkormányzata pá-
lyázatot hirdet a felsőfokú 
tanulmányokat folytatók tá-
mogatására a „Békéscsa-
ba hazavár!” felsőoktatási 
hallgatói ösztöndíj elnyeré-
sére, valamint a diplomás 
pályakezdők támogatására 
a „Békéscsaba hazavár!” 
életkezdési támogatás el-
nyerésére.

A pályázatok benyújtá-
sának helye: Békéscsaba 
Megyei Jogú Város Polgár-
mesteri Hivatala Szociál-
politikai Osztály 5600 Bé-
késcsaba, Szabadság tér 
11-17., vagy a szocialis@
bekescsaba.hu email címre.

A pályázatok beérkezé-
sének határideje: 2024. 
szeptember 30.

A pályázati űrlap Békés-
csaba Megyei Jogú Város 
Polgármesteri Hivatala Szo-
ciálpolitikai Osztályán igé-
nyelhető vagy letölthető Bé-
késcsaba város weblapjáról.

A pályázati döntésekről 
szóló értesítés várható 
ideje: 2024. október 31.

A „Békéscsaba hazavár!” 
pályázat további feltét-
eleiről bővebben a www.
bekescsaba.hu weblapon 
a pályázati hírek között 
olvashatnak. 

Nyíregyházi Mihályné (95)

95

mailto:szocialis@bekescsaba.hu
mailto:szocialis@bekescsaba.hu
http://www.bekescsaba.hu


5KözéletCsabai Mérleg

   FOLYTATÁS AZ 1. OLDALRÓL

BÉKÉS VÁRMEGYEI KORMÁNYHIVATAL

Csabai Mérleg

Szeptember 4-én tizenegye-
dik alkalommal rendezte meg 
a kormányhivatal a közfoglal-
koztatási kiállítást Békéscsa-
ba szívében, a Szent István 
téren. A rendezvényen – első 
ízben – öt nemzetiség is kép-
viseltette magát, ízelítőt adott 
értékeiből, kultúrájából. Így a 
neve Békés Vármegyei Köz-
foglalkoztatási és Nemzetisé-
gi Értékek Kiállítására módo-
sult ebben az évben. 

Szép jó napot, mesés Békés! – 
köszöntötte a közfoglalkoztatási 
kiállítás résztvevőit dr. Takács 
Árpád. A mesés Békés a Mun-
kácsy Mihály Múzeum egyik 
kiadványának a címe, és meny-
nyire találó, hiszen Békés, való-
ban mesés vidék – tette hozzá 
Békés vármegye főispánja. Akik 
azt állítják, hogy Békés élhetet-
len, békétlen, azok soha nem 
látták a Körösök völgyét, a Ma-

ros hordalékkúpját, nem ismerik 
az itt élők lelkét. Nem látták a 
határt a felkelő nap fényében, a 
reggeli harmatot, fényszennye-
zés nélkül csillagokat az égbol-
ton. Nem hallották hajnalban a 
kakas kukorékolását, nem hal-
lották a dámszarvas barcogását, 
nem látták a vadlibák vonulá-
sát a Biharugrai Madárvártán, 
a túzok dürgését Dévaványán. 
Nem érezték a csabai kolbász, 
a gyomaendrődi homoktövis 
zamatát, a szlovák brindzás 
haluska, a mezőberényi sváb 
csörögefánk ízét. Nem jártak a 
gyulai Almásy-, a szabadkígyósi 
Wenckheim-, a lőkösházi Bréda-, 
vagy a geszti Tisza-kastély fa-
lai között. Nem látogatták meg 
Vésztő-Mágort, a Mezőhegyesi 
Ménesbirtokot, a csabai evangé-
likus templomot, a csorvási szőt-
tes kúriát, nem csodálták meg a 
Wenckheimek, a Harruckernek, 
Munkácsy, Stark Adolf, Sztraka 

Ernő és Tevan örökségét. Mi, 
akik itt élünk, jól tudjuk, hogy 
mindehhez közösség és egy-
másra utaltság kell. A termőföld-
jeink megműveléséhez, a csa-
ládok fenntartásához gazdakéz, 
verejtékes munka és imádságos 
lelkület, egymás iránti tisztelet 
és béke kell. Számunkra Békés 
vármegye a világ közepe és 
felelősséggel tartozunk érte – 
hangsúlyozta dr. Takács Árpád. 
Mit adott nekünk a közfoglalkoz-
tatás: bérlakásokat, sajtüzemet, 
falusi vendéglátóhelyet, szállás-
helyet, falumúzeumot, zöldség-, 
gyümölcs-szárítóüzemet, sző-
lőültetvényt, sajtolóüzemeket, 
pékséget, savanyító üzemet, 
térburkoló üzemet. És ezen kívül 
még mit adott a közfoglalkozta-
tás? Tartást, néplelket, identitást, 
közösséget, sorsközösséget. 
A sikerért és az eredményért 
minden nap tenni kell, és mi, itt, 
Békés vármegyében továbbra 

is akarjuk a sikert és teszünk is 
érte, minden nehézség ellenére 
is. Nemzetiségeink nélkül nincs 
múltunk, s nincs békési és nincs 
magyar jövő. Nemzetiségeink 
nemcsak államalkotó, de várme-
gyealkotó tényezők is, így élünk 
mi összefogással, békében, Bé-
késben – nyomatékosította a fő-
ispán. Az új típusú, értékteremtő 
közfoglalkoztatás elindulása, 
2011 óta Békés vármegyében 
45 ezren vettek részt a program-
ban, s több mint 160 milliárd fo-
rint érkezett e célra – tudatta dr. 
Takács Árpád.

– Elsőnek és kezdeménye-
zőnek lenni mindig nagyon ko-
moly felelősség, és az önök vár-
megyéje ezt felvállalta, hiszen 
Békésben rendeztek első íz-
ben közfoglalkoztatási kiállítást 
– hangsúlyozta Réthy Pál. A Bel-
ügyminisztérium közfoglalkozta-
tási és vízügyi helyettes államtit-
kára kifejtette: idén szeptember-
ben már 11 vármegyében ren-
dezik meg a közfoglalkoztatási 
kiállítást, s szeptember 20–21-
én, Budapesten a Vajdahunyad 
várában immáron hetedik alak-
lommal a „Vidéki Hagyományok 
és Ízek Vásárát”, vagyis az Or-
szágos Közfoglalkoztatási Kiál-
lítás és Vásárt. Az értékteremtő 
közfoglalkoztatás nemcsak fog-
lalkoztatáspolitikai célokat szol-
gál, de egyben vidékfejlesztés a 
helyi identitás megőrzését, erő-
sítését is szolgálja – tette hozzá 
Réthy Pál.

A helyi termékek, értékek és 
kincsek seregszemléje a köz-
foglalkoztatási kiállítás – hívta 
fel a figyelmet Herczeg Tamás. 
Összetartozunk, ezért is fon-
tos számunkra, hogy Kovászna 
megye, illetve Kommandó és a 
Mikóújfalu is képviselteti magát 
a kiállításon – fogalmazott az Or-
szággyűlés Nemzeti Összetarto-
zás Bizottsága alelnöke.

– A közfoglalkoztatási prog-
ram nélkülözhetetlen, a hétköz-
napokban érezzük és értékeljük 
leginkább ennek eredménye-
it. A közfoglalkoztatás nagy ter-
het vesz le a településvezetők 
válláról, ezért köszönettel tarto-
zunk a kormánynak – hangsú-
lyozta Szarvas Péter, Békéscsa-
ba polgármestere.

Idén a Békés Vármegye Ér-
tékteremtő Közfoglalkoztatásá-
ért díjban Gerendás (Fukszné 
Mezei Márta), Gyomaendrőd 
(Jancsó László), Körösladány 
(Jónásné Tóth Eszter), Kis-
dombegyház (Szilasi Sándorné), 

Mezőberény (Budainé Kovács 
Edit), Tótkomlós (Szecskó Móni-
ka) és Zsadány (Lunkán Gyön-
gyi) önkormányzata részesült. 
A járási, illetve megyei közfog-
lalkoztatási programok koordi-
nálásában végzett kiemelke-
dő munkájáért ugyancsak a Bé-
kés Megye Értékteremtő Köz-
foglalkoztatásáért díjban része-
sült Hanyeczné Nagy Éva a bé-
késcsabai, Ácsné Papp Kata-
lin, a gyomaendrődi foglalkoz-
tatási osztály munkatársa, illet-
ve Krnyán Mónika, a foglalkozta-
tási, foglalkoztatás-felügyeleti és 
munkavédelmi főosztály munka-
társa is.

A vármegye 9 járásából 50 
települési önkormányzat mutat-
ta be az értékteremtő közfoglal-
koztatás keretében elért ered-
ményeit, előállított termékeit a 
seregszemlén. A nemzetiségek 
közül a szlovák, román, roma, 
német és a szerb képviseltette 
magát, adott ízelítőt kultúrájából, 
értékeiből.

Tizenegyedszer rendezték meg a közfoglalkoztatási kiállítást Békéscsabán

Közérdeklődésre számot 
tartó kérdésekről tartott tá-
jékoztatót szeptember 6-án 
Szarvas Péter. A polgár-
mester kitért a mozgás-
korlátozottak nappali ellá-
tásának ügyére, beszélt a 
CsabaParkban elpusztult 
kiskecskéről, és elmondta 
azt is, hogy a tervek szerint 
mikor várható az új testület 
alakuló ülése. 

Mint ismert, a Mozgáskor-
látozottak Békés Megyei 
Egyesülete megszünteti a 
volt békéscsabai hármas is-
kola Kölcsey utcai épületé-
ben működő nappali ellátást. 
A változás 70 fogyatékkal 
élő személyt és családjai-
kat érinti. Szarvas Péter ki-
emelte, hogy ő és az önkor-
mányzat is mindent megtesz 
azért, hogy megoldást talál-
janak a kialakult helyzetre.

– Jelenleg négy súlyos fo-
gyatékkal élő személy az, 
aki számára még nincs meg-
oldva a jövő. Október 6-áig 
kell megtalálnunk a jó meg-
oldást, bízom abban, hogy 
ez sikerül – jegyezte meg a 
városvezető.

Szarvas Péter tájékozta-
tott arról, hogy a CsabaPark 

állatsimogatójából az állatvé-
dők által kimentett kiskecske 
ügyében is lezajlottak a vizs-
gálatok. Az állategészségügyi 
hatóság azt állapította meg, 
hogy az elhullott gida életkép-
telen volt. Az eset kapcsán a 
polgármester fokozott állat-
orvosi és gondozói jelenlétet 
kért az állatsimogató üzemel-
tetőjétől. Térfigyelő kamerákat 
is elhelyeztek a területen, mert 
– mint mondta – sok esetben 
a látogatók az állatokra veszé-
lyes ételekkel etetik a jószágo-
kat. Arra kérte a CsabaPark lá-
togatóit, hogy tartózkodjanak 
az állatok etetésétől azok biz-
tonsága érdekében.

A polgármester újságírói 
kérdésre elmondta, hogy a 
hatósági vizsgálatok alapján 

műszaki hiba okozta azt, 
hogy az augusztus huszadi-
kai, városi tűzijáték végén egy 
rakéta kárt okozott egy ma-
gánház tetőszerkezetében. 
Hozzátette: a veszélyhelyze-
tet a tűzoltók gyorsan elhárí-
tották, a károk rendezéséért 
pedig a tűzijátékot telepítő és 
kivitelező vállalkozásnak kell 
vállalnia a felelősséget.

Szarvas Péter kiemelte, 
hogy az idén szeptember vé-
géig regnáló képviselő-testü-
let szeptember 19-én tartja 
utolsó, rendes közgyűlését. 
Megjegyezte: polgármester-
ként várhatóan az október 
7-ével kezdődő hétre hív-
ja majd össze az új grémium 
alakuló ülését. 

Kugyelka-Zámbori Eszter

Ami a csabaiakat foglalkoztatja 

Szarvas Péter közérdekű kérdésekről beszélt

Arról nem is beszélve, 
hogy már a tanulmányi évek 
alatt kapcsolatba kerülhetnek 
a diákok egy olyan munkálta-
tóval, aki a tanulmányaik be-
fejezése után állást is ajánl-
hat a számukra.

– Az iskolakezdés min-
dig izgalommal, és nem kis 
anyagi teherrel jár. Milyen 
segítséget kapnak ilyenkor a 
családok?

– Az ingyenes tanköny-
vek, illetve a kedvezményes 
étkeztetés könnyebbséget 
jelenthet minden családnak. 
Egyébként a megyeszékhe-
lyek közül Békéscsabán az 
egyik legalacsonyabb a köz-
étkeztetés díja. A térítésmen-
tesség egy gyermek esetén 
húszezer forint körüli támo-
gatást jelenthet, napi három-
szori étkezéssel az általános 
iskolában, és egy ebéd bizto-
sításával a középiskolában. 
Ezen kívül számos olyan te-
rület van az ingyenes nyelv-
vizsga-szerzéstől kezdve a 
határon túli magyar területek-
re való utazás díjmentessé-
géig, vagy a jogosítványszer-
zéssel kapcsolatos könnyíté-
sekig, amely segítséget je-
lenthet a családoknak. 

– A nyári meleg idén so-
káig kitartott, ezt tapasztal-
hattuk az iskolakezdéskor is, 

a mezőgazdaság pedig kife-
jezetten megszenvedte az 
aszályt. Hogy állunk most? 

– Az agráriumban dolgo-
zók tudják, hogy segítség le-
het a szárazságra való felké-
szülésben a megfelelő talaj-
művelés, és fontos ma már az 
is, hogy szárazságtűrőbb nö-
vényeket ültessenek. Viszont 
a klímaváltozás drámai mó-
don érinti a mezőgazdasá-
got, emiatt átalakulóban van, 
hogy milyen mezőgazdasá-
gi növényeket érdemes ter-
melni. Nemcsak erre, hanem 
az egész életünkre, minden 
ágazatra hat a megváltozott 
időjárás. Szörnyű azt olvas-
ni, hogy az utóbbi időben fo-
lyamatosan hőmérsékleti re-
kordok dőlnek meg. Azt pedig 
már nem is tudom, mikor lát-
tunk utoljára olyan igazi havas 
telet. A csapadék eloszlása 

hektikus, most tavasszal vol-
tak ugyan kiadós esők, de 
utána a folyamatosan 30–
35, majd a 40 fok közeli hő-
mérsékleteket mértünk. Emi-
att a júniusban még bizako-
dó gazdák is azzal szembe-
sültek, hogy tönkreteszi az 
éves munkájukat az aszály, 
az a klímaváltozás, amelyben 
benne vagyunk. Megkerülhe-
tetlen érdemben foglalkozni 
részben a szakmának, rész-
ben a politikának azzal, ho-
gyan tudjuk megtartani a vize-
inket, hogyan tudjuk csökken-
teni a klímaváltozás hatása-
it. Nagyon sok mindent át kell 
gondolnunk és bizonyosan 
változtatnunk kell, hogy a fél-
sivatagosodás irányába mu-
tató Alföldünk, de lényegében 
Magyarország és az egész vi-
lág élhető maradjon. 

Mikóczy Erika

„A szakképző intézményekből is 
egyre többen tanulnak tovább”

https://behir.hu/szarvas-peter-vizsgalatot-kezdemenyez-a-csabaparkban-elpusztult-gida-miatt
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Az Árpád Gyógy- és Strand-
fürdőben augusztus 31-én 
ünnepelték a létesítmény 
102. születésnapját. A für-
dőt üzemeltető Békéscsa-
ba Vagyonkezelő Zrt. a helyi 
úszóklub és vízilabda klub 
közreműködésével családi 
nappal, műsorral, sportbe-
mutatókkal és sok-sok vizes 
játékkal várta a látogatókat. 

Mint azt Szarvas János, a Bé-
késcsabai Előre Úszó Klub 
vezetőedzője elmondta,  hálás 
a város és a fürdő vezetőségé-
nek azért, hogy a Sporthéthez 
kötődően a saját közegükben 
mutathatták be sportágaikat.

– A családi napon vízhez 
szoktató, játékos, örömteli fog-
lalkozással készültünk az él-
ménymedencében azoknak a 
gyerekeknek, akik nem tudnak 
úszni. Utána az ötven méteres 
medencébe mentünk át, ahol 
a versenyúszók felszerelése-
it tekinthették meg az érdek-
lődők, majd az úszóklub tagjai 

mutatták be az úszásnemeket 
– sorolta Szarvas János.

Fodor Ádám, a Csabai Csir-
kefogók vezetőedzője úgy fo-
galmazott, hogy a Sporthétfő-
kön korábban hátránnyal indul-
tak, hisz a Szent István téren 
beszéltek a vízilabdáról. Most 
viszont a fürdőben mutathat-
ták meg, hogy mivel foglalkoz-
nak. Az érdeklődők láthatták, 
hogyan zajlik az úszástanulás, 
mit jelent a vízilabda, emellett 
bemutató mérkőzéssel is ké-
szültek a legkisebbekkel.  

Dénes Lajos, a Békéscsa-
ba Vagyonkezelő Zrt. fejlesz-
tési és üzemeltetési igazgatója 
hozzátette, hogy a vizes sport-
ágak mellett a fürdő népszerű-
sítése is fontos volt: akik eljöt-
tek, láthatták, hogy a fürdőben 
a legkisebbektől az idősekig 
minden korosztály jól érezheti 
magát. A programot Pasenkó 
bohóc műsora, valamint több 
vetélkedő és kísérő rendez-
vény is színesítette. 

Cs. Zs.

Családi nap bemutatókkal

102 éves a fürdőAugusztus utolsó hete a sportról szólt

A Békéscsabai Előre NKSE 
a klub örökös tiszteletbeli el-
nöke és edzője, Szabó Ká-
roly emlékére negyedik alka-
lommal rendeztek kétnapos 
nemzetközi tornát. Augusz-
tus végén négy-négy felnőtt, 
ifjúsági és serdülő csapat 
mérte össze tudását Békés-
csabán.

Szabó Károly több mint hat 
évtizeden keresztül volt a bé-
késcsabai kézilabdaélet meg-
határozó személyisége. Játé-
kosként 1957 őszén igazolt az 
országos nagypályás bajnok-
ságban szereplő Békéscsabai 
MÁV csapatához, majd az 
Előréhez került, vezetésével a 
megyei bajnokságból az NB I 
B-be jutott a csapat. Hosszú 
és eredményes pályafutása 

alatt volt vezetőedzője a fel-
nőtt férfi és a női csapatnak, 
majd ügyvezetőként és el-
nökként is szolgálta a klubot. 
Nevéhez fűződik a békéscsa-
bai kézilabdaélet legnagyobb 
sikere, amikor 1982-ben baj-
noki ezüstérmet nyert a női 
csapattal, majd az IHF Kupa 
legjobb négy együttese közé 
is bejutott az Előre. Szívügye 
volt a tehetséggondozás és az 
utánpótlás-nevelés, utánpótlás 
csapataival országos bajnoki 
címeket és kupagyőzelmeket 
szerzett. 

– Szabó Károly 2020 ja-
nuárjában, 76 éves korában 
hunyt el. A kiváló edzőnek 
nagy álma volt, hogy Békés-
csabán legyen minden nyá-
ron egy olyan színvonalas ké-
zilabdás esemény, amelyre 

szívesen jönnek más csapa-
tok és a helyi közönségnek is 
tetszik. Az ő emléke előtt tisz-
telegve hoztuk létre ezt a tor-
nát. A kézilabda ügyét mindig 
a szívén viselő Hanó Miklós, 
tavaly elhunyt alpolgármes-
ter emlékére pedig díjat alapí-
tottunk, amellyel a legeredmé-
nyesebb hazai játékost jutal-
mazzuk. Az első Hanó Miklós 
Emlékdíjat Mariana Ferreira 

Lopes nyerte el – fogalmazott 
Paláncz György klubelnök. 

A verseny felnőtt viadalán 
négy csapat, a Kisvárda SE, 
a CSM Slatina, a ZRK Crvena 
Zvezda valamint a házigaz-
da TAPPE-Békéscsabai Előre 
NKSE lépett pályára. Az első, 
pénteki napon a két elődöntőt 
rendezték meg, másnap a két 
vesztes a bronzmérkőzésen, a 
két győztes pedig a döntőben 
találkozott egymással. 

A serdülő- és ifjúsági tor-
nákon a csabaiak mellett a 
Kisvárdai KC, a Dunaújváro-
si KKA és a PC Trade Szeged 
vett részt. A fiatalabbak a Ka-
zinczy Ferenc Általános Iskolá-
ban, az idősebbek az evangé-
likus sportcsarnokban játszot-
tak körmérkőzéses formában.

A felnőttek versenyében vé-
gül a csabaiak a harmadikak 
lettek, a csabai serdülőcsapat 
szintén a harmadik helyet sze-
rezte meg, míg ifjúsági csapa-
tunk a negyedik helyen zárta a 
Szabó Károly emlékére rende-
zett tornát. 

K. D., M. E.

Első alkalommal ítélték oda a tornán a Hanó Miklós Emlékdíjat

Nemzetközi torna Szabó Károly emlékére

Idén 30. alkalommal gyűltek 
össze a makettezés szerel-
mesei, hogy megmutassák 
legszebbnek és legféltet-
tebbnek vélt kincseiket a kö-
zönségnek és egymásnak. 
A Csabagyöngyében, a köz-
elmúltban rendezett kiállítá-
son ezúttal kiemelt figyelmet 
kapott az F16-os vadászre-
pülő és a T-72-es harckocsi.

Bodó Imre, a 30. Körös Makett 
Kupa – Nemzetközi Makett Ki-
állítás és Verseny egyik főszer-
vezője, a Körös Makett Klub 
elnöke hangsúlyozta: a szer-
vezet 1994-ben alakult egy ba-
ráti társaságból, amelynek tag-
jai rendszeresen, szerdánként 
jöttek össze, hogy átbeszéljék 
a hobbijukkal kapcsolatos 
ügyes-bajos kérdéseket.

Mint mondta, idén a kiemelt 
témáik egyike az F-16-os Fal-
con vadászrepülő, amely 1974. 
január 20-án repült először. 
Az eltelt 50 év alatt több mint 
4600 darabot építettek be-
lőlük, az összes repült óráik 

száma meghaladta a 19,5 mil-
lió órát, és 13 millió felszállá-
suk volt. A másik kiemelt té-
ma a T-72 közepes harckocsi, 
amelyből a magyar haderő-
ben közel 240 darab szolgált.

Az elnök azt is elárulta, 
hogy hazai modellezők mellett 
érkeztek résztvevők Szlováki-
ából, Horvátországból, Romá-
niából és Szerbiából is: mint-
egy 60 regisztrált kiállító közel 
400 alkotást nevezett be. Mun-
káikat szakértőkből álló zsűri 
bírálta el.

Az idei kiállítás egyik kü-
lön érdekessége volt, hogy a 
görög felmenőkkel rendelke-
ző miskolci makettező,  Káro-
lyi Szabolcs  a görög légierőt 
mintázó kollekcióját is elhoz-
ta Békéscsabára, a gyűjte-
mény külön asztalt kapott az 
eseményen.

A rendezvényen ezúttal is 
volt makettbörze és -vásár, 
látvány-makettezés, valamint 
Airsoft fegyverbemutató és 
több előadás.

Varga Diána

Vadászgépek, harckocsik

Makett kiállítás 

Augusztus utolsó hetében 
a Szent István téren, illetve 
31-én az Árpád Gyógy- és 
Strandfürdőben mindenki a 
saját szemével győződhe-
tett meg arról, milyen gaz-
dag Békéscsaba sportéle-
te. Az önkormányzat által 
rendezett Sporthéten har-
minchárom sportágat le-
het kipróbálni, és összesen 

negyvenhárom sportszerve-
zet vonultatta fel kínálatát.  

Augusztus 26-ától 29-éig a 
főtéren a tornától a labdajá-
tékokon, az atlétikán, a vívá-
son, a lovas sportokon át a 
küzdősportokig, a légtornáig 
vagy a csocsóig sok minden-
be belekóstolhatott, aki sport-
ágat keresett gyermekének 

vagy éppen saját magának. 
Újdonságként most külön 
napot kapott a kosárlabda: 
augusztus 30-án a régebbi 
Streetball fesztiválok han-
gulatát idézte, amikor a Bé-
késcsabai Kosárlabda Klub 
csapata a sportág – 2020 
óta olimpia versenyszámként 
jelentkező – 3x3-as válfaját 
mutatta be a közönségnek. 

A hónap utolsó napján pedig 
az Árpád fürdőben, a saját 
közegükben mutatkoztak be 
a vizes sportok. 

Varga Tamás a Sporthé-
ten virággal köszöntötte Oláh 
Barbarát, valamint a Sportolj 
Békés Megye SE-t és a Sza-
bad Torna Sportegyesületet 
sikereik elismeréseként. Az 
alpolgármester aláhúzta: Bé-
késcsaba büszke Oláh Bar-
bara gyalogló olimpikonra, aki 
ott volt Párizsban. Bár rajta kí-
vül álló okok miatt nem állha-
tott rajthoz, de mindig méltó-
képpen képviseli Békéscsa-
bát. A Sportolj Békés Megye 
SE csapata a közelmúltban 
érmekkel megrakodva tért 
haza a POSA rúdsport és lég-
torna Európa-bajnokságról, a 
Varga Adrienn által fémjelzett 
Szabad Torna Sportegyesület 
pedig már tíz esztendeje káp-
ráztatja el a közönséget, és 
idén is sikeres versenysze-
zont zárt. 

Harminchárom sportág közül választhattunk
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Hanó Miklós Szabó Károly
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MESÉLŐ MÚZEUM

B É K É S C S A B A  A N N O

BÉKÉSCSABAI  JÓKAI  SZÍNHÁZ

Ahogyan a nézők a színház-
ba kívánkoznak, úgy várjuk 
mi is a közönséget az ősz 
közeledtével. A találkozásra 
a legjobb alkalmat az évad-
nyitó gála jelenti, ahol egy-
másra találhatnak a társulat 
művészei és a kedves né-
zők. Nem volt ez másként a 
héten sem: lendületes, sok-
színű zenés-táncos műsorral 
vártuk a közönséget, hogy 
megmutassuk, milyen elő-
adásokra lehet számítani az 
évad során.

Ezen a hétvégén mutatjuk 
be Szabó Magda Kígyóma-
rás című színművét. Az elő-
adás több fővárosi művész 
vendégszereplésével láttat-
ja egy házasság évtizedeken 
átnyúló szétesésének törté-
netét. A Jókai színház művé-
szei közül Tarsoly Krisztinát, 
Katkó Ferencet és Nánási-
Veselényi Orsolyát láthatják 
a főbb szerepekben. A Pataki 
András rendezésében szín-
re vitt előadást nagy érdek-
lődés övezi, csakúgy, mint az 
egészen más műfajú, de ha-
sonlóan sikeresnek ígérkező 
Kastély kölcsönbe című víg-
játékot. Pekár Gyula köny-
nyed színművében minden-
ki kicsit másnak, gazdagabb-
nak, érdekesebbnek szeret-
né mutatni magát, hogy áhí-
tott célját elérje – nem áru-
lunk el titkot, ha elmondjuk, 
hogy a darab happy enddel 

zárul. A díszbemutatót októ-
ber 5-én tartjuk.

Közös emlékezésre vár-
juk Dariday Róbert tisztelő-
it szeptember 17-én 17.00 
órakor. A nyilvános est műso-
rát Koltay Gábor rendező ál-
lította össze a Jókai színház 
Örökös Tagja emlékére. Ha 
szeretnék kegyeletüket egy 
szál virággal leróni, bátran 
helyezzék csokraink mellé!

A Magyar Művészeti Aka-
démia támogatásával mutat-
juk be Zalán Tibor legutóbbi 
színművét Idegenek és isme-
rősök címmel, amelynek pre-
mierjét szeptember 20-án lát-
hatja a közönség Czitor Attila 
és Gerner Csaba főszereplé-
sével, majd még kétszer, 26-
án és 28-án lesz műsoron a 
darab . A Munkácsy és Jókai 
képzeletbeli találkozását fó-
kuszba állító mű csatlakozik 
a szeptember 27–29-e között 
megrendezendő Munkácsy 

Fesztiválhoz, csakúgy, mint a 
Munkácsy Emlékháznál tar-
tandó, ingyenesen látogatha-
tó esemény: a Munkácsy, a 
festőfejedelem legszebb da-
laival Puskás Dániel, Cson-
ka Dóra, Nagy Erika és Nagy 
Róbert szórakoztatja és gon-
dolkodtatja el a közönséget. 

Két évtized után színhá-
zunk újra műsorra tűzte Fe-
kete István Vuk című mesé-
jét. A leleményes kisróka tör-
ténetét Tarsoly Krisztina ren-
dezésében, Szász Borisz-
szal a címszerepben láthat-
ják majd a gyerekek október 
11-étől.

Még mindig nem késő bér-
letet váltani! Részletes tá-
jékoztatást találnak a szín-
ház Jegy és bérlet menü-
pontjában, kérdéseikkel pe-
dig keressék bátran jegy-
irodánkat a 66/519-550-es 
számon a szervezoiroda@
jokaiszinhaz.hu e-mailcímen!

A Munkácsy Mihály Múzeum 
a Dedinszky Gyula (1905–
1994) evangélikus lelkész és 
néprajzkutató életútja című 
új, időszaki kiállítására sze-
retné felhívni az olvasók fi-
gyelmét.

Dedinszky Gyula 1905. már-
cius 24-én született a mai 
Szerbia területén lévő Bács 
vármegyei Dunagáloson. A 
Felvidékről származó család-
ban 200 évre visszamenőleg 
mindig volt evangélikus lel-
kész. A család gyökerei mesz-
szire nyúlnak vissza, amit a ki-
állításban szereplő két nemesi 
oklevél is igazol.

Dedinszky Gyulát a családi 
szeretet melegsége és bizton-
sága vette körül, így telt élete 
első szakasza. Szülei tudato-
san nevelték a kétnyelvűségre, 
édesanyja szlovákul, édesapja 
magyarul beszélt gyermekei-
vel. Az elemi iskola első három 
osztályát falujában szlovák ta-
nítási nyelvű iskolában járta, 
majd a német nyelv tanulása 
céljából a 4. osztályt és a gim-
názium első osztályát az 50 ki-
lométerre lévő Újverbászon 
végezte. A gimnázium II–VIII. 
osztályait a békéscsabai Ru-
dolf Gimnáziumban járta, ott 
is érettségizett 1923-ban. Az 
érettségit követően a pécsi 
egyetem soproni teológiai ka-
rán folytatta tanulmányait 1927 
júniusáig.

Egyetemi tanulmányai alatt 
úgynevezett misszió utakra 
jártak. Egy ilyen út alkalmá-
val ismerkedett meg Győrben 
Veress Margittal, aki később 
a felesége lett. A soproni évek 
után, 1927 szeptemberében, 
első magyar evangélikus teo-
lógusként Finnországba ment 
tanulmányútra. Finnországi út-
ját követően, 1928. szeptem-
ber 4-én Budapesten lelkész-
szé szentelte Raffay Sándor, 
a bányai evangélikus egyház-
kerület püspöke, és kiküld-
te Koren Márton mellé segéd-
lelkészként Kiskőrösre. Koren 
Márton sokat betegeskedett, 
hamar bekövetkezett halála 
után a gyülekezet egyhangú-
an Dedinszkyt választotta lel-
készévé, beiktatására 1931. 
március 29-én került sor. 

Dedinszky 11 évig szol-
gált a kiskőrösi gyülekezetben 
majd 1942-ben Békéscsabára 

hívták, miután a város két lel-
készt (Szeberényi Lajos Zsig-
mond és Szeberényi Gusztáv) 
vesztett el rövid időn belül. 

Dedinszky Gyula egész éle-
tében tevékeny, ambícióval te-
li, szorgalmasan munkálkodó, 
pontos és precíz ember volt. 
Felelősség és szeretet hatá-
rozta meg minden ténykedé-
sét. Lelkészként példás élet-
tel igyekezett rendet teremteni 
a templomban, megismerni a 
családok életét, szociális hely-
zetét. Alapos kutatásokat vég-
zett, amelyek során pontosan 
rögzítette az információkat kü-
lönböző témákban, mint példá-
ul a csabai tanyavilág; a helyi 
szlovákság története; az evan-
gélikus egyház története. Írá-
saival Békéscsaba történetét, 
néprajzát örökítette meg. 

A Munkácsy Mihály Múze-
um tárlata Dedinszky Gyula 
sokszínű életét és munkássá-
gát eleveníti fel, amelyet a sze-
mélyes tárgyainak köszönhe-
tően még közelebbinek érez-
hetünk magunkhoz. A kiállított 
anyag java része a Munkácsy 
Mihály Múzeum gyűjteményé-
ből származik, illetve a Békés-
csabai Evangélikus Egyház-
község Levéltárának jóvoltá-
ból mutatható be. A tárlatot de-
cember 31-ig tekinthetik meg 
az érdeklődők a múzeum ka-
mara termében. 

Forrainé Kovács Márta 
történész muzeológus

Ötödik alkalommal szerve-
zett Egyed napot a Békés-
csabai Hagyományőrző Kul-
turális Kör szeptember 1-jén, 
az Öregháznál. Az érdeklő-
dőket igazi, szeptember ele-
ji fesztiváli hangulat fogadta.

Az evangélikus nagytemplom 
mögött található Öregháznál 
– autentikus bajor népzene 
mellett – felnőtteknek szóló, 
pajzán mesékkel szórakoz-
tatták a jelenlévőket. A mesé-
lő Dihenné Rucz Erika mese-
mondó volt.

– A felnőtteknek is szük-
ségük van a felhőtlen kikap-
csolódásra, hogy legalább 
néhány órára elszálljon a 
gond, a baj – fogalmazott a 
civilben óvónőként dolgozó 
mesemondó. 

Az Egyed napi mulatság-
ra Mezőberény német nem-
zetiségi önkormányzatától 

is érkeztek vendégek, aki-
ket Frei Mihályné Kaiser Gi-
zella kísért el Békéscsabára, 
hogy részt vegyenek a nem-
zetiségi értékeket felvonulta-
tó gasztrokulturális esemé-
nyen. Mint azt a berényi né-
met önkormányzat elnökhe-
lyettese elmondta, szívesen 
jöttek, hisz ritkaság számba 
megy manapság az ilyen szí-
nes programok.

A rendezvényt életre hí-
vó kulturális kör elnöke, Má-
csai Sándor kiemelte: ötödik 
alkalommal szerveznek ha-
sonló tematikus, szórakozta-
tó programot a csabai felnőtt 
lakosságnak, és az Öreg-
ház legnépszerűbb, nyárvé-
gi eseményét a tervek szerint 
jövőre is megtartják. Beszélt 
arról is, hogy nemrégiben to-
vább szépült a ház, ugyanis 
közel százesztendős, csabai 
mintákkal festett bútorokat 

kaptak a fővárosból. Egy tá-
lalószekrénnyel, három tálas-
sal, egy asztallal és öt csoda-
szép székkel gyarapodott a 
berendezés. 

– Körülbelül 100 éve az ak-
kor 18 esztendős Lepény Ilona 
jellegzetes csabai mintákkal 
festette le a bútorokat. Majd 
családjával egy fél évszázada 
felköltözött Budapestre, Zug-
lóba. A közelmúltban a leszár-
mazottak újra költözködés-
re adták a fejüket, az új lakás-
ban ellenben már nem lett vol-
na helyük az említett szobabe-
rendezéseknek. Szerencsé-
re a csabai születésű Kónya 
Eszter – Lepény Ilona unoká-
ja – a világhálóról már ismer-
te az Öregházat, és úgy gon-
dolta, hogy ott jó helyük lesz a 
nagymama által kipingált lak-
berendezési tárgyaknak – me-
sélte el Mácsai Sándor. 

F. A., S. T.

Egymásra talált a társulat és a közönség Emlékezzünk Dedinszky Gyulára! 

Egyed nap az Öregháznál

1918-ban Békéscsaba ren-
dezett tanácsú városi rangot 
kapott. Az első polgármes-
ter dr. Berthóty István lett, a 
megválasztását követő hato-
dik évben kezdődött a város 
látványos fejlődése. 

1924-ben kibővült a vasútállo-
más, 25 sínpárral szaporodott 
a sínhálózat. Az Andrássy út 
mindkét oldalán betonjárda 
épült, s először jelentek meg 
a belvárosban a hirdetési osz-
lopok. Napilap lett a népszerű 
csabai lap, a „Békésmegyei 
Közlöny”.  Időközben szüksé-
gessé vált a városháza bőví-
tése is, mert a csabai hivatalok 
rendes ügymenetét károsan 
hátráltatta a túlzsúfoltság. 1924. 
augusztus 17-én a képviselő-
testület döntött a bővítésről.

Békéscsaba város veze-
tőségének régi óhaja volt te-
herautó vásárlása a helyi fu-
varozás és egyéb munkák 
könnyebb lebonyolítása cél-
jából. Bankó András főmér-
nök ez ügyben járt 1924. ja-
nuár végén, Budapesten. A 
tárgyalás sikeresen zárult, s 
még azon a nyáron megér-
kezett egy tömör gumikere-
kű, oldalán Békéscsaba Rt. 
Város feliratú teherautó.

Az első jármű egy addig 
nagyon nélkülözött öntöző-
autó volt, amely Budapestről 
került Békéscsabára. A fran-
cia, Latil gyártmányú jármű 
átvételére Zahorán Pál gaz-
dasági intéző utazott fel a fő-
városba. Az átvétel egy szak-
mai bizottság jelenlétében 
történt. 

Az autó 35 hektoliter űr-
tartalmú víztartállyal volt el-
látva, melyet 5-6 perc alatt, a 
gép maga tudott megtölteni. 
Ez a vízmennyiség mintegy 
másfél kilométernyi út, 15 
méter szélességben történő 
fellocsoláshoz volt elegen-
dő. Azon kívül voltak eszkö-
zök a járművön utcaseprésre 
és -mosásra, valamint a tűz-
eseteknél is jól lehetett hasz-
nálni. A rendkívül erős alvá-
zon nyugvó autó szép, zöld 
színben pompázott. Az öntö-
zőkocsival egy technikust is 
leküldtek a motor kezelésé-
re és a sofőrök kioktatására. 

A város vásárolt egy má-
sik autót is, amely az öntöző-
kocsi után két héttel érkezett 
meg Csabára. 

Gécs Béla

A húszas években fejlődésnek indult a város
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http://bekeswiki.bmk.hu/index.php/1918
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A Békéscsabai Diákönkor-
mányzat 2011-ben szer-
vezte meg először a LIKE-
ot, azaz a Lézengő Ifjúság 
Kulturális Eseménye diák-
fesztiválját, a szeptember 
másodikai rendezvény már 
a 13. volt. 

Szerencsi Boglárkától (e van-
gélikus gimi), a Békéscsabai 
Diákönkormányzat alelnökétől 
megtudtuk, hogy a LIKE két 

éve már a Csabai Garabon-
ciás Napok kampányindító 
eseménye is. A program lehe-
tőséget kínál a jelölteknek arra, 
hogy már szeptember elején 
kipróbálják magukat.  

Mielőtt megkezdődött a je-
löltek bemutatkozása, Hajdú 
János, Békéscsaba jelenlegi 
diákpolgármestere köszön-
tötte a tömeget. Őszintén ki-
jelentette, szemmel látható-
an és füllel hallhatóan többen 

érkeztek a Stégszínpad-
hoz, mint tavaly. Ezt követő-
en Szarvas Péter polgármes-
ter úgy fogalmazott, hogy a 
LIKE betűszóban található 
lézengő jelző egyáltalán nem 
illik a feszesen megszerve-
zett diákfesztiválra. 

A továbbiakban érkeztek 
a Gara jelöltjei, kronológikus 
sorrendben: Bíró Bende-
gúz (Gészi – Underwawe), 
Petrovszki Gergő (Tre-
fort – Falconia), Kiss Merci 
(Szegya – Old School), 
Lukoviczki Máté (Keri – 
Propellente), Fábián Áron 
(Belvár – Distage), Pojendán 
Áron (Andrássy – Olimpire), 
Gábor Tibor Dominik (Evan-
gélikus gimi – Begin), Gellért 
Milán (Közgé – Funfair), és 
végül versenyen kívül Sza-
badi Luca, a Szlovák Diákön-
kormányzat alelnöke is meg-
osztotta programját.

S. T.

Szeptember 7-én ismét Vár-
megyenapra várták az ér-
deklődőket Békéscsaba szí-
vébe, ahol a hagyományos 
programok mellett a szer-
vezők több újdonsággal is 
készültek. 

A rendezvényen dr. Takács 
Árpád főispán kiemelte, hogy 
a Vármegyenap az összetarto-
zásról, közös történelmünkről 
szól, de a cselekvési lehető-
ségről, az együtt gondolkodás-
ról is, hogy a jövő fejlődési 
lehetőségeit ki tudjuk aknázni. 
Herczeg Tamás országgyű-
lési képviselő a nemzetiségi 
kisebbségek és a magyarság 
alkotó szerepéről beszélt, és 
örömét fejezte ki, hogy Hargita 
és Kovászna megyéből is eljöt-
tek a magyarság képviselői. 

Závogyán Magdolna kultú-
ráért felelős államtitkár és An-
tal Andrea, az Agrárminisz-
térium Hungarikum Főosztá-
lyának vezetője rávilágítottak, 
mennyi megbecsülésre mél-
tó érték található a közvetlen 

környezetünkben, a városi 
és vármegyei értéktárakban. 
Szarvas Péter polgármester 
úgy fogalmazott: a vármegye 
a magyarok és a nemzetisé-
gek munkájának köszönhető-
en mindig bizonyította tettre-
készségét és vállalkozó ked-
vét. Ennek megfelelően 2024-
ben is azt láthatjuk, hogy az itt 
élőknek nem ment el a kedvük 
attól, hogy itt éljenek és pozi-
tív jövőt teremtsenek. Az ese-
ményt szervező vármegyei ön-
kormányzat elnöke, Zalai Mi-
hály azt hangsúlyozta, ez a 
nap a vármegyei értékeknek, 

identitásnak, az összetartozás-
nak és egyben az újrakezdés-
nek az ünnepe.

– Ebben az évben Békés 
vármegyei törökdúlás utáni új-
jászerveződésének három-
százkilencedik évfordulóját ün-
nepeljük. Ennek az ünnepnek 
a kapcsán hoztunk össze min-
denkit, aki olyan értékeket állít 
elő, amelyeket érdemes meg-
mutatnunk. Csak a kézmű-
ves vásáron száztizenhat ki-
állító van jelen, valamint az 
értéktárak is bemutatkoznak 
– részletezte. 

A Vármegyenapon voltak 
nemzetiségi műsorok, fellép-
tek a Tabán Néptáncegyüttes 
és a Csaba Nemzetiségi Tánc-
együttes tagjai, valamint szín-
padra álltak a Degré utcai gyer-
mekvédelmi központ gondo-
zottjai is a Jókai színház művé-
szeivel. Emellett családi, gyer-
mek- és kulturális programok, 
bábszínház, cirkuszi műsor, 
kézműves vásár és kistermelői 
piac is várta a látogatókat.

Bimbó Lajos

Szeptember 3-a és 6-a kö-
zött ismét csodák szület-
tek a Békéscsabai Napsu-
gár Bábszínházban. Öt év 
kihagyás után ugyanis ek-
kor rendezték meg a VII. Bá-
bos Drámaíró Versenyt, ahol 
együtt alkottak, együtt ját-
szottak az írók, a rendezők, 
a színészek és a zenészek. 
A csabaiak meghívását ez-
úttal a szegedi Kövér Béla 
Bábszínház és a kecskeméti 
Ciróka Bábszínház tagjai fo-
gadták el. 

A verseny első napján, 
kedden Lenkefi Zoltán, a 
Napsugár bábszínház igaz-
gatója egy dobozból húzta 
ki a Békés Megyei Hírlap 
egyik cikkének címét, amely 
kvázi a sorvezetője lett a 
daraboknak. 

Ezúttal a Vannak szép csö-
vek, de sok az aszott szemű 
volt a befutó, ebben a témá-
ban kellett az íróknak megal-
kotniuk a darabokat. 

A drámaírók – Hanula 
Zsolt, Gráf Dorka és Drubina 
Orsolya – egyetlen éjszaka 
alatt meg is szülték „gyer-
mekeiket”. Az írások más-
nap kora délelőtt a rende-
zők – Ecsedi Csenge Ber-
ta, Maróthy Anna Zorka és 
Fodor Orsolya – kezei kö-
zé kerültek, majd új ruhá-
ba bújtak, némileg átöltöz-
tek. Megkezdődött a mun-
ka, közben a „gyermek” már 
serdülő lett és bitang ruhá-
kat vett fel.

Persze nem nehéz kita-
lálni, hogy a három íróhoz, 
három rendezőhöz egy-egy 
csapat társult. Az 1. csa-
patot Biró Gyula, Csortán 
Zsóka, Dupák Fanni, Fülöp 
Bubuka Joci és Rózsa Te-
odóra alkotta (felkészítő-
ik: Ecsedi Csenge Berta és 
Hanula Zsolt). A 2. csapatot 
Horgas Ráhel, Lendvánczky 
Zoltán, Rácz Mihály, Soós 
Emőke és Spergel Anna al-
kotta (felkészítőik: Maróthy 

Anna Zorka és Gráf Dor-
ka). A 3. csapat tagja volt 
Czumbil Emőke, Gyarmati 
Éva, Nikodémusz Hajnalka, 
Presits Tamás és Szekeres 
Máté (felkészítőik az Orsik: 
Fodor és Drubina).

Azonfelül volt egy verse-
nyen kívüli-belüli csapat is, 
mégpedig a bábszínház ze-
nekara: Lovas Gábor, Rá-
kóczi Tóni, Lenkefi Péter és 
Lenkefi Zoltán részvételével. 

– Most újra fel kellett idéz-
nünk mindent, ami a dráma-
író versenyek atmoszférá-
jával jár: a spontaneitást, a 
hajtást, a rapid munkát. Jó 
volt ismerős arcokat látni, és 
nagyon jó volt olyan embe-
rekkel együtt dolgozni, akiket 
régebben nem ismertünk. 
Az ismeretlenség, a gyorsa-
ság ereje olyan energiákat 
szabadított fel, amelyek na-
gyon fontosak egy ilyen mű-
vészeti munka során. A vég-
eredmény a három darab lett 
és az, hogy alkotói, színészi 

barátságok születtek – fogal-
mazott Lenkefi Zoltán. 

Bizonyos szempontból 
hazai Guinness-rekordnak 
(elfogultak lennénk?) számít 
az összes alkotó teljesítmé-
nye, amit a mindössze há-
rom nap alatt letoltak. Péntek 

estére már extrém felnőtt lett 
a betűk, szavak, mondatok 
formájába öntött gondolatok-
ból, felöltöztetve, díszletekbe 
bújtatva. És megkezdődött a 
verseny, amit a háromtagú – 
Turbuly Lilla, Jászay Tamás 
és Szenteczki-Csipei Judit – 
zsűri értékelt. Miközben a mi-
ni előadásokat nézve senki-
nek sem a megmérettetés ju-
tott az eszébe, hanem egy 
magas szintű élmény.

Elsőként Hanula Zsolt Ott 
jön a kaszás című művét lát-
hattuk. Majd Gráf Dorka Sö-
tét van című bábjátéka kö-
vetkezett és végül a versenyt 
Drubina Orsolya Abrak a baj-
ra című műve zárta.

Sok-sok kellemes élményt, 
felejthetetlen előadást követő-
en megszületett az eredmény. 

Eszerint a VII. Bábos Drá-
maíró Verseny legjobb író-
ja Drubina Orsolya, legjobb 
rendezője Maróthy Anna Zor-
ka, legjobb színésze Szeke-
res Máté, legjobb színésznő-
je Spergel Anna lett, a közön-
ség díját pedig az Abrak a baj-
ra című darab kapta. 

Nem mellesleg a „Minden 
popcorn kipattant” címünk 
Rákóczi Tóni fejéből pattant 
ki, még pedig úgy, hogy Fo-
dor Orsi, a 3. csapat rende-
zője egyedül Jean Michel 
Jarre – Popcorn című opu-
sához ragaszkodott. A szín-
játék végén pedig pattogatott 
kukorica ömlött a mennyből. 
Végül színész, néző, világo-
sító mind azt énekelte: Min-
den popcorn kipattan…

Such Tamás

Minden popcorn kipattant – sikeres volt a bábos drámaíró

Vármegyenap: Értékek ünnepe LIKE – a csabai diákfesztivál 

Szarvas Péter polgármester és a Csabai Garabonciás Napok diákpolgármester-jelöltjei

A színjáték vége, amikor pattogatott kukorica ömlött a bábszínházi mennyből
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https://behir.hu/kezdodik-a-babos-dramairo-verseny-bemutatkoznak-a-csapatok
https://behir.hu/kezdodik-a-babos-dramairo-verseny-bemutatkoznak-a-csapatok
https://behir.hu/senki-sem-dramaval-a-zsebeben-erkezett--beindult-a-babosok-ejszakai-muszakja
https://behir.hu/senki-sem-dramaval-a-zsebeben-erkezett--beindult-a-babosok-ejszakai-muszakja
https://behir.hu/senki-sem-dramaval-a-zsebeben-erkezett--beindult-a-babosok-ejszakai-muszakja
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